400-Year-Old Embalmed Hearts Found Under French Convent

Four hundred years after they were buried in heart-shaped lead urns, five embalmed human hearts have been discovered in a cemetery in northwestern France.
Scientists said they were able to peer inside those organs with modern medical imaging techniques, revealing the hearts' chambers, valves and arteries, some still bearing marks of disease.
The hearts were discovered underneath the basement of the Convent of the Jacobins in Rennes, where archaeologists with France's National Institute for Preventive Archaeological Research have been excavating graves for the past several years, ahead of a plan to turn the site into a conference center.
So far, the archaeologists have unearthed hundreds of burials dating back to the late 16th or early 17th centuries, including the well-preserved corpse of a widow named Louise de Quengo, Lady of Brefeillac, who died in 1656. De Quengo's body had been sealed in a lead coffin, and when that container was opened for an autopsy recently, the woman's clothes —a cape, linen shirt, wool leg warmers and cork-soled shoes —were remarkably still intact, according to a report in The Guardian.
Inside de Quengo's coffin, archaeologists also found a lead case containing the heart of her husband, Toussaint Perrien, Knight of Brefeillac.
"It was common during that time period to be buried with the heart of a husband or wife," Dr. Fatima-Zohra Mokrane, a radiologist at Rangueil Hospital at the University Hospital of Toulouse in France, who led the new study, said in a statement. "It's a very romantic aspect to the burials."
Four other heart-shaped urns had been discovered in the funerary vaults of elite-class families at the Convent of the Jacobins. In an effort to learn more about the health of those 400-year-old hearts, Mokrane and a team of scientists cleaned the organs and removed the embalming material so that they could scan the hearts using magnetic resonance imaging (MRI) and computed tomography (CT).
"Since four of the five hearts were very well-preserved, we were able to see signs of present-day heart conditions, such as plaque and atherosclerosis," Mokrane said in a statement.
One heart showed no signs of disease, but three others showed a buildup of plaque on the coronary arteries, which can cause a blockage of the heart, Mokrane and her colleagues found. 
It's not the first time scientists have studied preserved hearts from the archaeological record. After England's King Richard I, nicknamed "Richard the Lionheart," died in 1199, his heart was embalmed separately from his body and deposed in the church of Notre-Dame in Rouen. A study published in the journal Nature Scientific Reports in 2013 found that the king's heart had been treated with myrtle, daisy, mint, frankincense, creosote and mercury—substances that were likely inspired by both biblical texts and the necessities of preservation.
При раскопках на территории французского монастыря археологи обнаружили 400-летние забальзамированные сердца

На северо-западе Франции археологи обнаружили пять забальзамированных человеческих сердец, погребённых в свинцовых сердцеобразных урнах 400 лет назад.

Ученые сообщили, что им удалось исследовать эти органы при помощи современных томографических методов, которые позволили изучить камеры сердец, клапаны и сосуды, на некоторых из которых были обнаружены признаки болезней.

Захоронение было обнаружено на территории Якобинского монастыря в городе Ренн, Франция, где археологи совместно с французским Национальным институтом превентивной археологии вели раскопки захоронений на протяжении последних нескольких лет. В скором времени это место будет перестроено в конференц-центр.

К настоящему времени археологи раскопали сотни захоронений, датируемых поздним 16 веком или ранним 17 веком, в том числе и захоронение Луизы де Кенго, графини Брефейяк, умершей в 1658 году. Согласно сообщению, опубликованному английской газетой The Guardian, покойная была погребена в свинцовом гробу, и, когда его открыли для проведения вскрытия, обнаружилось, что одежда и обувь женщины прекрасно сохранились.

Внутри гроба графини археологи нашли также свинцовый сосуд, в котором находилось сердце её мужа Туссена де Перриена де Кенго.

«В то время было обычным делом хоронить людей с сердцем мужа или жены», - говорит руководитель этого исследования Фатима-Зохра Мокране, радиолог из Университетской клиники Тулузы, Франция. – «Это очень романтично».
Другие четыре урны в форме сердец были обнаружены в могилах, принадлежавших местной знати, на территории Якобинского монастыря. Для того чтобы подробнее изучить состояние этих 400-летних сердец, Мокране и команда учёных очистили органы и удалили бальзамировочные материалы, что затем позволило провести магнитно-резонансную и компьютерную томографию.

«Так как четыре из пяти сердец были хорошо сохранены, нам удалось обнаружить признаки таких современных сердечных заболеваний, как атеросклероз и ишемическая болезнь сердца», - сообщила Мокране в своём заявлении.

В ходе исследования было обнаружено, что одно из сердец было полностью здоровым, но на коронарных артериях остальных трёх были обнаружены бляшки, которые могут стать причиной остановки сердца.

Уже не в первый раз учёные исследуют забальзамированные сердца, обнаруженные при археологических раскопках. После того как английский король Ричард I, известный как Ричард Львиное Сердце, умер в 1199, его сердце было забальзамировано и похоронено отдельно от его тела в Руанском соборе Нотр-Дам. Результаты исследования, опубликованные в журнале  Nature Scientific Reports в 2013 году, показали, что для сохранения сердца короля использовались мирт, маргаритки, мята, ладан, креозот и ртуть. На использование этих веществ людей того времени вдохновили Библейские тексты и необходимость сохранения сердца.
